


Drenthe bruist! Of het nu gaat om het imago als dé fietsprovincie van ons land (met het EK wielrennen op onder andere 
de iconische VAM-berg in september als hoogtepunt) of om cultuur (denk aan de vele mooie evenementen, onze wereld-
erfgoedstatus van de Koloniën van Weldadigheid, het Drents Museum en het Van Gogh-jaar) of om mobiliteit (zoals de 
gedeeltelijke verdubbeling van de N34 en fly-over Emmen) - op tal van vlakken zijn grote stappen gezet de laatste jaren. 
Tegelijkertijd verandert de wereld in rap tempo. Denk aan klimaatverandering, digitalisering, energietransitie en aan de 
verhouding tussen politiek en maatschappij. Knelpunten worden steeds zwaarder en vragen in toenemende mate om 
politieke keuzes en oplossingen. Daarbij kan men ruimte zien als rode draad. Oftewel, hoe richten we Drenthe létterlijk 
en fíguurlijk in? 

Diep verweven met ruimte is stikstof en de neerslag daarvan op de natuur. Voor 1 juli moet een plan opgeleverd worden (onderdeel 

van het Provinciaal Programma Landelijk Gebied, waarover later meer) aan het Rijk waarmee de Natura 2000-gebieden direct worden 

geholpen. De Drentse koers is gebaseerd op vrijwilligheid en innovatie. Denk hierbij aan het programma Duurzame Melkveehouderij 

Drenthe waarin agrarische ambassadeurs collega’s helpen te verduurzamen en onze provincie landelijk koploper is. In het regeer-

akkoord staat dat de stikstofaanpak versneld moet worden. Op korte termijn zal daardoor een besluit genomen moeten worden over 

wat het beste plan voor Drenthe is.  

De biodiversiteit in de Drentse Natura 2000-gebieden staat onder druk. Tegelijkertijd is de waterkwaliteit onvoldoende en krijgt 

Drenthe door de klimaatverandering in de toekomst meer en meer te maken met droogte of hevige regenval. In 2027 moeten de 

Europese doelstellingen voor de waterkwaliteit gehaald zijn. Dat vraagt niet alleen om acties (zoals water vasthouden bij droogte en 

minder gewasbeschermingsmiddelen), maar ook om keuzes over de ruimte. Want waar ga je bouwen nu de effecten van de klimaat-

verandering ook sporen trekt in het unieke en prachtige Drentse landschap? En hoe zie je landgebruik in relatie tot gewas-

beschermingsmiddelen als je de kwaliteit van het water moet verbeteren? 
 
Sociaal-economische kwaliteit 
De paraplu hierbij is het zogenoemde Provinciale Programma Landelijk Gebied (PPLG, het uitvloeisel van het Nationaal Programma 

Landelijk Gebied). Hierin worden de middelen beschreven waarmee Drenthe de Europese afspraken kan halen op het gebied van 

klimaat en biodiversiteit. Het voorontwerp moet 1 juli aanstaande worden ingediend, daarna moeten afspraken met het kabinet 

volgen – dat de stip op de horizon moet zetten - over financiële middelen. Voor Drenthe is het nodig dat er een perspectief geschetst 

wordt voor de landbouw. Eigenlijk hangt daarom boven het PPLG nog iets anders: sociaal-economische kwaliteit – oftewel, hoe 

houden we het platteland leefbaar? 

Om bovenstaande te bereiken is een Landbouwvisie nodig, vanuit het nieuw te vormen College van Gedeputeerde Staten. Hoe ziet de 

landbouw in Drenthe eruit in 2040 of 2050? En dat in relatie tot het verbeteren van de huidige natuur in Drenthe? Welke kansen zijn 

er? Tot slot: bij het uitvoeren van de toekomstige Landbouwvisie zijn ook financiën nodig, vanuit Rijk en Europa. 

De Landbouwvisie is een belangrijke bouwsteen voor de nieuwe Omgevingsvisie. In laatstgenoemde moeten keuzes gemaakt worden 

in de ruimtelijke puzzel: wat wil je en kun je waar? Tien jaar lang heeft ruimtelijke ordening bij het Rijk stilgelegen. Om die achter-

stand in te lopen, heeft minister De Jonge 30 adviesbureaus en de provincies gevraagd hoe zij een bijdrage kunnen leveren aan deze 

nationale vraag (NOVEX genoemd). Het gaat hierbij om verstedelijkingsvraagstukken (wonen), vraagstukken in het landelijk gebied 

(landbouw, natuur, water), de energietransitie, economische ontwikkelingen en werklocaties en ruimtelijke kwaliteit. Hierbij in het 

achterhoofd gehouden dat er voor al die vraagstukken in de Drentse Omgevingsvisie keuzes moeten worden gemaakt voor het beleid 

op de korte termijn (2030-2035) en een visie voor de lange termijn (2050 en later). 
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Oftewel, ook voor de leefbaarheid van het ongeboren kind. De invoering van de Omgevingswet moet hierbij samenwerking tussen 

inwoners, ondernemers en overheden verbeteren en versnellen, zodat plannen eenvoudiger gerealiseerd kunnen worden.  

Eén van de thema’s die op korte termijn speelt, is wonen. Hiervoor is door Provinciale Staten de komende 10 jaar 4,5 miljoen euro per 

jaar beschikbaar gesteld. Dit geld is bestemd om gemeenten met menskracht bij te staan en voor onrendabele toppen van woning-

bouwprojecten. Met de Woondeal die in oktober 2022 is gesloten, committeert Drenthe zich aan het bouwen van 13.000 woningen 

tot 2030. En hoewel door de stikstofproblematiek veel zaken ingewikkeld zijn, kunnen we gezien de woningnood, eigenlijk niet 

wachten met het uitvoeren van de deals samen met de gemeenten.  Woningbouwprojecten hebben doorgaans een looptijd van 10 

jaar. Daarbij komt de asielopgave en het huisvesten van statushouders. Het Rijk vraagt om stevige regie van de provincies op deze 

opgaven. 
 
Duurzaam 
Die nieuwe woningen zullen duurzaam moeten zijn, gasloos. Net als bestaande woningen. Hiervoor bestaat het project ‘Expeditie 

Energieneutraal Wonen’, gericht op de inwoners die te maken hebben met energiearmoede. Door de expeditie wordt samenwerking 

gestimuleerd zodat iedereen in Drenthe zijn of haar woning kan aanpassen. Er is volop gebruik van gemaakt. Dit project loopt ten 

einde, waarmee de één-loket-functie verdwijnt. Daardoor komt Drenthe voor de keuze te staan hoe de inwoners blijvend te onder-

steunen in het verduurzamen van hun woning. 

Ook de industrie moet verduurzamen. Maar door netcongestie (overbelasting van het elektriciteitsnet) staat dit nu voor een groot 

deel stil. Maar liefst driekwart van Drentse zon- en wind-projecten kunnen door gebrek aan ruimte niet aangesloten worden op het 

net. Dit vraagt om infrastructurele en ruimtelijke keuzes: niet alles kan meer overal. Waar komt de industrie (bijvoorbeeld dichtbij zon- 

en windprojecten), waar de boeren? Een goede samenwerking met de gemeenten is nodig.  

De leefbaarheid staat onder druk: voorzieningen, zoals openbaar vervoer, verdwijnen uit dorpen en wijken. Sinds corona is het aantal 

reizigers dat gebruik maakt van het openbaar vervoer minder. Hierdoor ontstaat er in de regio Groningen-Drenthe een jaarlijks tekort 

van 10 miljoen euro op het openbaar vervoer. Keuzes zijn nodig, net als een vuist richting Den Haag om de voorzieningen op peil te 

houden. Of uit te breiden, want de flessenhals bij Meppel (waardoor het Noorden bij een storing of ongeval niet meer te bereiken is 

met de trein) maakt de bereikbaarheid kwetsbaar. In het Deltaplan van het Noorden is de aanpak van deze bottleneck opgenomen, 

zodat er in de toekomst 4 keer per uur een intercity kan rijden tussen Zwolle en Groningen. Met de aanleg van de Nedersaksenlijn 

(Groningen-Emmen-Enschede) ontstaat er ruimte voor economische groei én groei van leefbaarheid voor de doorkruiste gemeenten. 

Een stevige investering van het Rijk is nodig. Ook is er in het kader van al het bovengenoemde een keuze te maken over een verdub-

beling van de N34. Als gevolg van de sterk gestegen bouwkosten en stikstof buigt het Rijk een groot deel van de infra-gelden om van 

aanleg naar onderhoud. Hoe paradoxaal ook, dit biedt kansen om op korte termijn de Drentse weg- en waterbouw te verduurzamen. 

Goede bereikbaarheid heeft zijn neerslag op de Drentse economie. En bij economie draait het steeds meer om brede welvaart. 

Onlangs verschenen diverse rapporten waaruit blijkt dat diverse plattelandsregio’s structureel minder geld krijgen van het Rijk. 

Dat geldt ook voor cultuur, een belangrijke drager van leefbaarheid en Drentse identiteit. Drenthe bungelt onderaan in de culturele 

Basisinfrastructuur (BIS). Per inwoner krijgt Drenthe 2,27 euro, koploper Noord-Holland 60,94 euro. Corona heeft diepe sporen achter-

gelaten. De cultuur in Drenthe valt om zonder steun van de provincie. Ook de stikstofproblematiek speelt: niet alle evenementen 

kunnen meer overal. Hiervoor is de blik nodig op wat wel waar kan, waar is de ruimte? 

Brede welvaart 
Waar eerder economische groei voorop stond, wordt nu veel meer naar de bijdrage aan brede welvaart gekeken. Acquisitie van 

bedrijven puur voor werkgelegenheid is niet aan de orde, mede door de krapte op de arbeidsmarkt en andere beperkende factoren als 

ruimte, energie en stikstof. Het motto is slim en groen, met maatschappelijke en economische impact. Dat de kazernes in Havelte en 

Assen behouden blijven, is een groot succes van afgelopen jaar. Deze worden komende jaren toekomstbestendig gemaakt.  
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Over de toekomst van Groningen Airport Eelde moet een keuze gemaakt worden. Voortzetten vraagt om een investering vanuit de 

regio. Daarnaast zijn er ontwikkelingen rond het Rundedal in Emmen. Dit voormalige tuinbouwgebied is een van de weinige grote 

bedrijventerreinen in Nederland met een ruimte van meer dan 100 hectare. Verder wordt op dit moment een quickscan uitgevoerd 

naar de komst van een ijsbaan in Drenthe. Ook is er een haalbaarheidsonderzoek lopende naar de komst van een groot themapark in 

Meppel. 

Middels de Sociale Agenda heeft het college in de vorige bestuursperiode fors ingezet op de eerdergenoemde leefbaarheid, kansen-

gelijkheid en zorg & welzijn. Deze agenda loopt af in 2023. De vraag is hoe het nieuwe college verder wil met de thema’s en op welke 

wijze het een rol ziet in samenwerking met gemeenten, maatschappelijke instellingen en andere partners in het sociale domein. 

Het recent verschenen rapport ‘Elke regio telt’ van de Raad voor de Leefomgeving, Raad voor het Openbaar Bestuur en Raad voor 

Volksgezondheid en Samenleving (maart 2023) onderschrijft dat verschillen tussen regio’s onwenselijk zijn en dat die tegengegaan 

moeten worden. Ook in dit rapport wordt onderstreept dat overheden zich moeten blijven inzetten voor kansengelijkheid. In de 

Regiodeal Zuid- en Oost-Drenthe wordt op een unieke manier al samengewerkt door diverse partijen aan brede welvaart in de regio. 

Sinds 2021 delen we de ruimte in Drenthe met de wolf. Dit veroorzaakt veel onrust, niet alleen onder veehouders, maar ook onder 

inwoners. Er zijn subsidies beschikbaar voor wolfwerende rasters. Met Den Haag wordt gesproken over andere maatregelen, 

waaronder over het afvlakken van de beschermde status die de wolf nu geniet. Daarbij krijgt een veehouder geen nevenschade 

vergoed. Ook de schadeafwikkeling door BIJ12 in het geheel is een punt van aandacht.  

Dat geldt ook voor mijnbouwschade. Een deel van het aardbevingseffectgebied van Groningen strekt zich uit tot in Drenthe 

(gemeenten Tynaarlo, Aa en Hunze en Noordenveld). Het Rijk heeft regelingen opgetuigd voor Groningen, maar die gelden niet 

allemaal voor Drenthe. Daarnaast moet ook voor Drenthe een ereschuld worden ingelost. De afvalwaterinjectie bij Schoonebeek is 

een ander punt van aandacht. Het zorgt voor veel onrust bij bewoners, de provincie moet het hele proces kritisch blijven volgen, 

nu en in de toekomst. 

Begroting 
Tot slot, welke ruimte geeft de begroting? Of juist niet? Op dit moment is de begroting sluitend, met daarin zelfs nog enige vrije 

ruimte. De komende jaren verandert er een en ander. Zo nadert het zogenoemde ravijnjaar. In 2026 verandert de systematiek waarop 

het Rijk de omvang van de uitkering uit het provinciefonds baseert (het accres). De gezamenlijke uitkering aan alle provincies wordt 

dan lager. Op basis van bestaand begrotingsbeleid voorzien we vanaf die periode dan ook een tekort. In plaats van vrije ruimte 

hebben we dan een tekort te dekken. In de Begroting 2023 is dit tekort geraamd op ruim €18 miljoen in 2026. Daarnaast verandert 

mogelijk de wijze waarop het Rijk de gelden uit het provinciefonds verdeelt (de verdeelsystematiek). Het is nog niet duidelijk hoe 

dit voor Drenthe uitpakt. Tevens is de motorrijtuigenbelasting onderwerp van gesprek. Het Rijk stuurt namelijk aan op betalen naar 

gebruik (kilometerheffing). Daarmee is naar verwachting ook een nieuw belastinggebied voor de provincies aan de orde in plaats 

van de huidige opcenten op de motorrijtuigenbelasting. Gaat dat door, dan heeft dit mogelijk een grote impact op de te besteden 

batenkant van de provinciale begroting. De opbrengsten van de opcenten bepalen nu zo’n 17,7% van de baten in de Begroting 2023 

van Drenthe. En verder is het nog niet duidelijk hoe het Rijk de transitiegelden over de provincies zal verdelen. 

Afrondend, in Drenthe staan we voor veel kansen én ontwikkelingen, op het gebied van natuur, wonen, ruimte, energie en klimaat 

en sociaal-economische gelijkheid. Hiervoor zijn politieke keuzes nodig. In de afgelopen periode is er in de ambtelijke organisatie 

gewerkt aan een structuurwijziging, om de complexe opgaven waar we in Drenthe voor staan, integraal en in samenwerking met 

alle betrokkenen het hoofd te kunnen bieden. Een nieuw college van Gedeputeerde Staten faciliteren we hiermee integraal in ons 

gezamenlijke werk voor de Drentse samenleving. Samen met inwoners en (maatschappelijke) organisaties willen we blijven werken 

aan een leefbaar, sociaal en economisch veerkrachtig Drenthe, waar naoberschap het cement van Drenthe is en blijft. In Drenthe 

kortom, is er ruimte voor de toekomst. 
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